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 نگاه سهم خواهانه
 نداشته و ندارم

مشاور رهبر معظم انقلاب در پاسخ 
به سوالی درباره چرایی انصراف از حضور 
در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم 
و برنامه های آتی خود گفت: در دوره 
انتخابات آنچه مداوم در ذهنم خطور 
می کرد این بود که تنها در یک فرض از 
رقابت کناره گیری خواهم کرد و آن هم 
حضور حجت الاسلام رئیسی است. با حضور 
آقای رئیسی در این عرصه با صدور بیانیه ای 
در حمایت از ایشان از رقابت کناره گیری 
کردم، این اقدام بر اساس یک امر اعتقادی 
صورت گرفت و مطلقا در این کار نگاه سهم 
خواهانه نداشته و ندارم. سردار حسین 
دهقان ادامه داد: یکی از راه های کمک 
عناصر سیاسی کشور به رئیس جمهور 
محترم آن است که از نگاه و رویکردهای 
سهم خواهانه و قدرت طلبانه به دولت 
انقلابی عبور کنند. در رویکرد جهادی و 
مبتنی بر روحیه دوران دفاع مقدس، مسیر 
کمک به دولت و خدمت از مجرای قدرت 
طلبی نمی گذرد. وی همچنین در پاسخ به 
پرسشی درباره حضور احتمالی در ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام )ره( تصریح 
کرد: خدمت در هر جایگاهی که این هدف 

را تامین کند افتخار بزرگی است.

بساط تروریست ها را 
برمی چینیم

اصلاح طلبان حزب فراگیر 
تشکیل دهند

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره 
به عملیات دو هفته پیش سپاه در اقلیم 
شمال عراق، گفت: تداوم حضور و شیطنت  
گروه های ضد انقلاب در این منطقه، قطعا 
با فعالیت های گسترده نظامی جمهوری 
اسلامی مواجه خواهد شد. سردار سرلشکر 
محمد باقری تأکید کرد: نیروهای مسلح با 
مباشرت و مسئولیت سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی، بساط این گروه های تروریستی را 
از بین خواهند برد و عملیات هایی که در دو 
هفته گذشته صورت گرفت، ادامه خواهد 
یافت؛ این حق قانونی و منطقی ملت ایران 
است که از مرزهای امن و آرامی برخوردار 
باشند. وی ادامه داد: به سران اقلیم شمال 
عراق و مسئولان دولت عراق توصیه کرده ایم 
که بساط این گروه های تروریستی را جمع 
کنند و مانع فعالیت اینها شوند؛ البته این 
اخطار، توصیه و درخواست چند سال است 
که مطرح شده اما متأسفانه عمل نشده است. 
وی افزود: البته فعالیت های سیاسی هیچ 
ایرادی ندارد و ما در درون کشورمان صدها 
حزب داریم که بسیاری از این ها ممکن 
است با مشی دولت های ما اختلاف داشته 
باشد، اما در عین حال نشریه  و فعالیت های 

سیاسی و تبلیغی خود را انجام می دهد.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
بهترین کاری که اصلاح طلبان می توانند 
انجام دهند این است که در اسرع وقت یک 
حزب فراگیر در این جبهه تشکیل دهند. 
مهدی آیتی درباره اینکه اصلاح طلبان در 
مواجهه با دولت جدید چه راهبردی را باید 
اتخاذ کنند، گفت: شاید امروز بهترین 
فرصت برای جبهه اصلاحات است که چند 
کار مهم را در ۸ سال آینده انجام دهند؛ 
چراکه پیش بینی ما این است که دولت 
آقای رئیسی دولت ۲ دوره ای و ۸ ساله 
خواهد بود و در این سال ها اصلاح طلبان 
شانسی برای ورود به دولت، مجلس و 
یا جاهای دیگر را ندارند اما زمان خوبی 
برای شان است که می توانند از آن استفاده 
اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این  کنند. 
خاطرنشان کرد: امروز به دلیل اینکه 
اصلاح طلبان پراکنده هستند و انسجام 
تشکیلاتی و حزبی ندارند؛ بهترین کار این 
است که در اسرع وقت یک حزب فراگیر 
در جهبه اصلاحات تشکیل دهند تا از این 
آشفتگی و بلاتکلیفی دربیایند. قدم بعدی 
این است که نخبگان جبهه اصلاحات در 
جلسات خودشان به طور مستمر به نقد 
و  آسیب شناسی بپردازند و بررسی کنند 

دلیل بی فروغ این جبهه چه بوده است.

سـرمقــاله

ایران در سال های اخیر به دلیل اتفاقاتی که رقم خورد در 
وضعیت خاصی قرار گرفته بود و عضویت در سازمان شانگهای 
مسیری را  ایجاد می کند تا از این شرایط فاصله گیریم. ایران به 
مرحله ای رسیده بود که حتی نمی توانست با همسایگان خود نیز 
ارتباط متعارف داشته باشد. امروز پیوستن به سازمان شانگهای 
برای ایران بیشتر دستاورد سیاسی دارد. نکته قابل تامل در این 
عرصه اختلافات سیاسی ایران و تاجیکستان در سال های گذشته 
بود که به مانعی در مسیر پیوستن ایران به سازمان شانگهای 
بدل شده بود. رفع کدورت ایران و تاجیکستان یکی از مهم ترین 
علت هایی بود که منجر به پذیرش ایران در سازمان شانگهای شد. 
این نشان می دهد که هرگونه اختلافی با سایر کشورها نمی تواند 
به نفع ایران باشد. باید توجه داشت که امروز سازمان شانگهای 
کاربرد اتحادیه اروپا را ندارد که تصور شود با پیوستن به آن تمامی 
مشکلات ما حل می شود. در سازمان شانگهای کشورهای بزرگی 
همچون روسیه و چین وجود دارند که بیشتر درون گرا هستند 
و حتی کشورهایی نیز وجود دارد که اختلافات زیادی با یکدیگر 
دارند، در حالی که تنها اختلاف در اتحادیه اروپا، تفاوت زبان ها 
و گویش هاست و این کشورهای اروپایی هماهنگی خوبی با 
یکدیگر دارند. اهمیت سازمان شانگهای در درجه نخست از جانب 
کشورهایی است که به لحاظ اقتصادی ذی  نفع هستند که عموما 
کشورهای آسیای شرقی بوده و دارای شباهت ها و همکاری های 
مشترکی هستند. به نظر می رسد حضور ایران در شانگهای بیشتر 
از این لحاظ دارای اهمیت است که بستری فراهم می شود که در 
عرصه بین الملل حضور فعال داشته و در انزوای بین  المللی قرار 
نگیرد. امروز تلاش کشورهای عضو سازمان شانگهای بیشتر 
معطوف به بهبود مناسبات تنگاتنگ اقتصادی و روابط فیمابین 
است در حالی که ایران در این مسائل با این کشورها شریک نیست 
و نکته مهم  تر آنکه ایران که در حال حاضر با کشورهای مختلفی 
در منطقه و عرصه بین المللی دچار چالش بوده و کشورهای عضو 
از این جهت تمایل چندانی ندارند که در چنین چالش هایی با 
ایران شریک شوند. مقوله مورد اهمیت دیگر نیز این است که 
فاصله فرهنگی ایران با برخی کشورهای عضو سازمان شانگهای 
بسیار زیاد است. برای مثال ایران نزدیکی فرهنگی زیادی با ترکیه 
و جمهوری آذربایجان دارد اما برای مثال این نزدیکی فرهنگی 
را با چین و روسیه ندارد و صرفا یکی دو کشور از نظر فرهنگی به 
ایران نزدیک هستند که این امر نیز خود یک چالش است. از سوی 
دیگر به این نکته نیز باید توجه داشت که امروز علاوه بر این موارد 
برخی مسئولان، ایران را از ارتباط بانکی بین المللی به واسطه 
تصویب نکردن FATF منع کرده اند و عملا خودمان خودمان 
را تحریم کرده ایم. این موارد و قوانین را روسیه و چین و سایر 
اعضای سازمان شانگهای نیز تصویب کرده اند اما ایران هنوز آنها 
را نپذیرفته است که این خود به چالشی برای ایران بدل می شود.

شانگهای؛ فرصتی برای خروج از انزوا

تاکید بر سرعت بخشیدن به اقدامات 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
روز یکشنبه به ریاست رئیس جمهور برگزار 
شد و در این جلسه موضوع ثبات بخشیدن به 
بازار و تامین اقلام مورد نیاز مردم در دستور 
کار قرار گرفت که رئیس کل بانک مرکزی 
در خصوص تامین منابع مالی آن گزارش 
داد. در این جلسه همچنین تامین ارز مورد 
نیاز وزارت جهاد کشاورزی مطرح شد که 
پس از بحث و تبادل نظر به تصویب رسید. 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور بر لزوم 
سرعت بخشیدن به اقدامات موثر در جهت 
ایجاد ثبات در بازار به ویژه در حوزه کالاهای 
اساسی تاکید کرد. رئیس جمهور همچنین با 
اشاره به گزارش ارائه شده در زمینه ترخیص 
کالاهای موجود در بنادر بر ضرورت تسریع در 
روند ترخیص کالاها تاکید کرد. در این جلسه 
معاون اول رئیس جمهور گزارشی درباره 
وضعیت بازار و اقدامات انجام شده در راستای 

تثبیت قیمت ها ارائه کرد.

تبریک یادگار امام به قهرمانی 
والیبال ایران

.. سید حسن خمینی در پیامی  . آیت ا
اینستاگرامی با تبریک قهرمانی تیم ملی 
والیبال کشورمان در مسابقات قهرمانی 
آسیا ۲0۲1 نوشت: امیدوارم سال ها شاهد 
حماسه ورزشکاران خوبمان باشیم. متن 
پیام آیت ا... سید حسن خمینی بدین شرح 
است: قهرمانی والیبال کشورمان در آسیا با 
حضور جوانان و نسل جدیدی از بازیکنان را 
به همه آنها و مربی خوب ایرانی ایشان تبریک 
می گویم. بی تردید همراهی این جوانان با 
قهرمانانی همچون سعید معروف که عمری 
همه ما را شاد کرده بودند، این نسل خوب را 
به این سطح از آمادگی و باورمندی رسانده 
است. از همین جا به همه آنها که بستر این 
پیروزی را فراهم کردند نیز خسته نباشید 
می گویم. از بازی خوب میلاد عبادی پور و 
صابر کاظمی و جواد کریمی باید یاد کنیم. 
امیدوارم سال ها شاهد حماسه ورزشکاران 

خوبمان باشیم.

دستور وزیر کشور به 2 استاندار 
وزیر کشور در تماس تلفنی با استانداران 
اصفهان و خوزستان، پیگیری عاجل درمان 
نوجوان فداکار ایذه ای و رسیدگی به خانواده 
وی برای تأمین هزینه های درمان او را خواستار 
شد. احمد وحیدی  همچنین در تماس، با 
استاندار خوزستان به وی مأموریت داد تا 
ضمن رسیدگی به وضعیت خانواده »علی 
لندی« تا حد امکان هزینه های درمان وی 
از طرف استانداری تامین شود. در پی وقوع 
آتش سوزی در یکی از محلات شهر ایذه که 
منجر به گرفتاری دو خانم میان سال و مسن 
در آن خانه شد، علی لندی نوجوان 1۵ ساله 
تا پیش از رسیدن نیروهای امداد رسان و 
آتش نشانی به محل، با فداکاری به دل آتش 
زد تا دو نفر نیازمند را نجات دهد. میزان 
سوختگی این نوجوان فداکار، با بیش از ۹0 

درصد، وی را راهی بیمارستان کرد.

افزایش قدرت دفاعی و 
دیپلماسی دفاعی 

و  دفاعی  قدرت  افزایش  دفاع  وزیر 
دیپلماسی دفاعی را از اولویت های خود 
اعلام کرد. امیر سرتیپ آشتیانی گفت: 
تلاش کردیم سیاست های مقام فرماندهی 
کل قوا و ستاد کل را به سازمان ها ابلاغ و 
وفاق و همدلی و انسجام بین سازمان های 
از  تا  کنیم  ایجاد  مسلح  نیروهای 
شیطنت هایی که دشمن برای ایجاد فاصله 
در میان نیروهای مسلح دنبال می کند، 
جلوگیری شود. وی گفت: آماده سازی 
نیروهای مسلح در مقابله با هرگونه تهدید 
در اولویت است و تقویت قدرت نظامی 
جمهوری اسلامی را بر خود فرض می دانیم. 
وزارت دفاع تا جایی که در توان دارد تلاش 
می کند این قدرت را افزایش دهد و در بخش 
دیپلماسی دفاعی هم نقش بسیار مهمی 
را ایفا می کنیم که هم به سیاست خارجی 
کشور و هم مناسبات ستاد کل کمک 
می کند. هم من در وزارت دفاع و هم امیر 
نصیرزاده جانشین جدید ستاد کل نیروهای 

مسلح در این مسیر گام بر می داریم.

بلیت پروازهای اربعین 5 میلیون تومان 
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: نرخ بلیت هواپیما برای 
رفت و برگشت زائران کربلا در ایام اربعین 
پنج میلیون تومان تعیین شده و هرگونه 
افزایش قیمتی بیش از این تخلف بوده و 
قطعا با شرکت های متخلف برخورد خواهد 
شد. محمدرضا رضایی کوچی با اشاره به 
افزایش چشمگیر نرخ بلیت هواپیما برای 
سفر به عراق در ایام اربعین، بیان کرد: بر 
اساس توافقی که در سازمان هواپیمایی 
کشوری صورت گرفته است قیمت بلیت 
رفت و برگشت زائران در ایام اربعین به عراق 
۵ میلیون تومان تعیین شده است و تا زمانی 
که ویزا برای افراد صادر نشده هیچکدام از 
شرکت های هواپیمایی اجازه فروش بلیت 

را ندارند.

اخـــبار کوتاه

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه بر 
تسریع در اجرای طرح های فناوری محور 
در دستگاه قضا برای افزایش کارآمدی و 
بهبود عملکرد بخش های مختلف قضایی 
تأکید کرد و متذکر شد: تحول و تعالی 
در قوه قضائیه بـــدون هوشمندسازی 
غیـــرممــکـن اســت. حجت الاسلام 
والمــسلمین مـــحسنی اژه ای با بیان 
اینکه بی توجهی به دولت الکترونیک و 
هوشمندسازی دستگاه های حاکمیتی 
موجب کندی در روند خدمات رسانی 
به مردم و بروز نارضایتی آنها می شود، 
تأکید کرد: نه تنها در قوه قضائیه بلکه 
در همه ابعاد حکومت هر چقدر در این 
زمینه گام بر نداریم در آینده با مشکلات 
مواجه می شویم. رئیس عدلیه با تاکید بر 
اینکه باید متناسب با سرعت پیشرفت 
تکنولوژی در جهت به روزرسانی و 
کارآمدسازی فرایندها گام برداریم، 
خاطرنشان کرد که با توجه به سرعت 
بالای تکنولوژی شاید ضروری باشد نه 
تنها بخشنامه ها و ابلاغیه های سال های 
گذشته، که حتی دستورالعمل هایی که 
طی یک سال اخیر صادر و ابلاغ شده اند، 
متناسب با شرایط روز و نیاز جامعه اصلاح 
و به روزرسانی شوند. رئیس دستگاه قضا 
با صدور دستوراتی ویژه برای اصلاح و 
ارتقای عملکرد دفاتر خدمات الکترونیک 

قضایی تأکید کرد: نگاه دفاتر خدمات 
الکترونیک قضایی باید خدمت محور 
باشد؛ نه تعرفه محور. محسنی اژه ای 
بر همین اساس دستور داد »تا جایی 
که ممکن است باید هزینه های مردم 
برای خدمات قضایی کاهش یابد و این 
خدمات با ارزانترین نرخ ممکن ارائه 
شود«. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه 
دستگاه قضا قصد تصدی گری در دفاتر 
خدمات الکترونیک قضایی ندارد، در 
عین حال بر لزوم گسترش بازرسی ها و 
نظارت های هوشمند و قوی بر فعالیت 
این دفاتر تأکید کرد. وی شفاف و رقابتی 
شدن فعالیت دفاتر خدمات الکترونیک 
قضایی را نیز مورد تأکید قرار داد و گفت: 
مطابق با نظر کارشناسی ارائه شده در این 
جلسه زمینه ای فراهم شود که علاوه بر 
افراد حقیقی، افراد حقوقی نیز از امکان 
تأسیس این دفاتر برخوردار شوند. اژه ای 

همچنین متذکر شد که در کنار توسعه 
دفاتر خدمات الکترونیک قضایی در 
شهرها، باید توجه ویژه ای به بسترسازی 
برای ارائه این خدمات در مناطق محروم 
و روستاها صورت گیرد. توجه ویژه 
به ایرانیان مقیم خارج کشور در ارائه 
خدمات الکترونیک قضایی به منظور 
دسترسی سریع و آسان هموطنانمان 
به عدالت«، »نوآوری در ارائه خدمات« 
و »توسـعه خدمــــات الکترونیک از 
دادگستری ها به خدمات سازمان های 
تابعه« از دیگر دستورات ویژه رئیس 
دستگاه قضا برای بهبود خدمت رسانی 
دفاتر خدمات الکترونیک قضایی بود. 
رئیس عدلیه بیان کرد: هم اکنون ایرانیان 
خارج از کشور برای دریافت خدمات 
قضایی با مشکلاتی مواجه هستند که باید 
این مساله برطرف شود. محسنی اژه ای 
در ادامه به معاونان راهبردی و حقوقی 

و همچنین رئیس مرکز آمار و فناوری 
اطلاعات قوه قضائیه مأموریت داد به 
سرعت بخشنامه و دستورالعمل لازم را 
برای اجرای این دستورات تدوین کنند. 
»چالش ها و راهکارهای تسهیل رسیدگی 
به دعاوی پرتکرار در حوزه انحصار وراثت 
و تحریر ترکه« از دیگر دستورکارهای 
نهمین نشست ستاد راهبری اجرای سند 
تحول قوه قضائیه بود که درباره آن بحث 
و تبادل نظر و به منظور صرفه جویی در 
وقت مردم و حمایت از حقوق خصوصی 
تکالیف مدعی العموم  بهتر  اجرای  و 
تصمیماتی در این خصوص اتخاذ شد. 
دعاوی مربوط به انحصار وراثت و تحریر 
ترکه از پرونده های پرتکرار نظام قضایی 
است که سالانه ۴۵0 هزار فقره پرونده 
برای آن تشکیل می شود و یکی از عوامل 
زمینه ساز در اطاله دادرسی هاست که 
کارشناسان مرکز توسعه شوراهای حل 
اختلاف با بررسی میدانی و کسب نظر 
از نخبگان در دو ماه گذشته، راهکارهایی 
برای حل این مشکل ارائه کردند. محسنی 
اژه ای با اشاره به سهم هوشمندسازی 
در کاهش اطاله دادرسی متذکر شد: 
هرچه بیشتر در جهت شفاف سازی 
و هوشمندسازی فرایندها و کاهش 
خطاها گام برداریم به توفیقات بیشتری 
در کاهش اطاله دادرسی دست می یابیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:  

نيويورك؛ ديداري با آمريكايي ها نيست  
     جزئیات ترور شهید فخری زاده مشخص شده است

سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد اخبار 
منتشر شده مبنی بر سفر وزیر امور خارجه به 
نیویورک برای شرکت در مجمع عمومی سازمان 
ملل اظهار داشت: آقای دکتر امیرعبداللهیان 
دوشنبه برای شرکت در مجمع عمومی سازمان 
ملل راهی نیویورک می شود. در این سفر چند 
روزه و کوتاه ایشان حدود ۴۵ ملاقات دوجانبه با 
وزیران امور خارجه کشورهای مختلف از قاره های 
مختلف خواهند داشت. سعید خطیب زاده با بیان 
اینکه آقای امیر عبداللهیان در این سفر با دبیرکل 
سازمان ملل و روسای برخی از سازمان های بین 
المللی نیز دیدار می کند، گفت: برنامه های جانبی 
دیگری نیز در این سفر برای ایشان در نظر گرفته 
شده است. وی در این خصوص که چرا آقای 
رئیسی به نیویورک برای شرکت در مجمع عمومی 
سازمان ملل سفر نمی کنند، افزود: آقای رئیس 
جمهور به مانند روسای جمهور تعداد زیادی از 
کشورها به صورت برخط در مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد سخنرانی می کند که فکر می کنم این 
سخنرانی در روز سه شنبه خواهد بود. وی ادامه 
داد: به خاطر شرایط ویژه کرونایی و پروتکل هایی 
که قبل و بعد از سفر باید انجام می شد ایشان 
ترجیح دادند که وزیر امور خارجه به نیویورک سفر 
کند و خود ایشان مواضع ایران را در موضوعات 
مختلف به مانند بسیاری از روسای جمهور 

کشورها به صورت آنلاین مطرح می کند 
و در مجمع عمومی سازمان ملل از 
این طریق سخنرانی خواهند کرد. 
سخنگوی وزارت خارجه در مورد 
برگزار نشست وزیران امور خارجه 
ایران و گروه ۴+1 در نیویورک بر 
اساس برخی از اخبار منتشر شده 

بیان کرد: مـــن به شما 
تاکیـــد مـــی کنم 
که اگر ببینیم این 
ملاقات مــی تواند 
در مسیر آنچه که 

گفتیم یعنی مذاکره، سودمند باشد در مورد این 
موضوع تصمیم می گیریم. هنوز تصمیمی در 
مورد این موضوع اتخاذ نشده است. وی همچنین 
اعلام کرد وزیر خارجه کشورمان در جریان سفر 
خود به نیویورک به صورت جداگانه و دو جانبه 
با همه وزرای خارجه ۴+1 دیدار و رایزنی می کند. 
خطیب زاده در مورد پیگیری مطالبات ایران از 
عراق در جریان سفر الکاظمی نخست وزیر این 
کشور به تهران و آخرین اخبار در این زمینه اظهار 
کرد: ما تلاش خود را کرده ایم که مسیر صادرات 
ایران به عراق در حوزه های مختلف از جمله انرژی، 
گاز و برق انجام شود و در عین حال بازپرداخت 
مطالبات ایران از دولت عراق را موضوعی عادی و 
فوری می بینیم و اینکه این مطالبات باید پرداخت 
شود. سخنگوی دستگاه دیپلماسی با اشاره به 
بدهی کره جنوبی به ایران عنوان کرد: این موضوع 
متفاوت از شرایطی است که در مورد بازپرداخت 
بدهی های کره جنوبی به ایران در جریان است، 
متاسفانه در مورد کره جنوبی مساله با یک کندی 
سوال برانگیزی در حال طی شدن است و این 
میزان بی عملی دولت سئول در مورد بازپرداخت 
بدهی هایش به ایران جای ناامیدی دارد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در ارتباط با جلسه اخیر برگزار 
شده در وزارت خارجه در ارتباط با پرونده ترور 
سردار سلیمانی با ارائه توضیحاتی در ارتباط با 
پیگیری این پرونده از سوی وزارت خارجه 
در عرصه بین المللی، گفت: سردار 
سلیمانی، سردار صلح ساز منطقه ما بود 
و به دست شقی ترین اشقیا ترور شد. ما 
اجازه نخواهیم داد که این ترور بزدلانه 
از بعد حقوق بین الملل بی کیفر بماند، 
در داخل کشور دادخواست های لازم 
تهیه شده است، در جلسه 
مورد اشاره شما نیز در مورد 
ابعـــادی که باید تکمیل 
می شد تصمیم گــیری 

شد.

 تغییرات در تیم مذاکره کننده 
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در ارتباط با گزارش 
اخیر روزنامه نیویورک تایمز در مورد ترور شهید 
فخری زاده یکی از دانشمندان هسته ای کشورمان 
با همکاری دولت ترامپ با رژیم صهیونیستی در این 
ترور بر اساس گزارش منتشر شده اذعان کرد: ما هم 
این گزارش را دیدیم، این یک گزارش روزنامه ای 
است و به اندازه یک روزنامه باید به آن توجه کرد. 
نهادهای اطلاعاتی و امنیتی در کشور موضوعاتی 
اینگونه را به صورت دقیق پیگیری کرده و می کند 
و جزئیات این اقدام برای این نهادهای اطلاعاتی 
و امنیتی روشن است. خطیب زاده با بیان اینکه 
پیگیری های ما در ارتباط با این موضوع در چند 
مسیر انجام می شود، افزود: قطعا آن مسیری که 
باید توسط نیروهای اطلاعاتی و امنیتی انجام شود 
انجام شده و پیگیری می شود، اینها مواردی است که 
آنهایی که باید بدانند می دانند از مسیر حقوقی نیز 
در کنار مسیرهای اطلاعاتی و امنیتی این موضوع 
پیگیری شد و می شود گزارش های جزئی به دست 
آمده که طرف های مشارکت کننده را مشخص کرده 
است. سخنگوی وزارت خارجه اضافه کرد: در جریان 
سفر هیات ایرانی به نیویورک برنامه ای برای ملاقات 
هیات های ایرانی و آمریکایی وجود ندارد. سخنگوی 
وزارت خارجه در خصوص عضویت دائم ایران در 
سازمان همکاری  شانگهای بیان کرد: آنچه که در 
مورد تایید نهایی سند عضویت ایران در سازمان 
شانگهای گفته شده آغاز یک پروسه قانونی است که 
ممکن است یک سال الی یک سال و نیم طول بکشد 
و در طول این مدت باید یکسری کارهای تشریفاتی 
و آئین نامه ای از جمله تایید تمامی اسناد سازمان 
همکاری های شانگهای توسط نهادهای ذیربط در 
ایران از جمله مجلس صورت بگیرد. دیپلمات ارشد 
وزارت خارجه در مورد ترکیب تیم مذاکره کننده 
ایران در مذاکرات وین تصریح کرد: ترکیب تیم 
مذاکره کننده در حال بررسی است. طبیعتا تغییراتی 
صورت خواهد گرفت و وقتی شکل و شمایل این 

تغییرات نهایی شود به اطلاع عموم خواهیم رساند.

فریدون مجلسی 
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

ایران سهمی در امنیت و ثبات افغانستان دارد و حالا از امنیت 
پایدار در آن استقبال می کند. همیشه توصیه و تاکید ایران به 
دولت های مختلف در افغانستان استفاده از همه ظرفیت های 
مردمی، اقشار، گروه ها، مذاهب و رعایت حقوق مردم بوده است. 
افغانستان با ثبات و امنیت پایدار، منافع جمهوری اسلامی 
ایران را نیز تامین می کند. اکنون نگرانی ناامنی افغانستان برای 
ایران وجود دارد، هر قدر افغانستان ناامن و از نظر اقتصادی، 
معیشتی و اجتماعی بی ثبات باشد، سبب سرریز بیشتر جمعیت 
این کشور به سمت ایران می شود. ایران، ناخوانده میزبان چند 
میلیون از افغان هاست، ضمن قائل شدن حرمت و احترام برای 
این جمعیت که سال  ها در ایران میهمان هستند، اگر امنیت و 
اقتصاد سالم به افغانستان بازگردد، آنها به کشور خود خواهند 
رفت و در این صورت یک دغدغه جدی ایران رفع می شود. اما 
طالبان نیز باید رویکردی به سمت ثبات، امنیت، معیشت و 
اقتصاد پایدار در افغانستان داشته باشد و این اتفاق نمی افتد مگر 
در صورت توجه به حقوق همه مذاهب، اقشار گروه ها و جریانات 
سیاسی. طالبان به جمع بندی برای حکومتداری یا داشتن یک 
دولت مستقل نرسیده است و آنها در حال تثبیت قدرت هستند. 
قرار بود آنها دولتی تشکیل دهند با رویکرد طالبان، با شعار 
افغانستان برای مردم افغانستان و با استفاده از همه ظرفیت ها، 
گروه ها و جریانات. بنابراین جامعه بین المللی نیز منتظر چنین 
اتفاقی است و اگر آنچه اتفاق می افتد با وضعیت جهانی امروز 
مطابقت داشته باشد، ممکن است برخی از کشورها طالبان را 
به رسمیت بشناسند، اما در غیر این صورت با واکنش منفی 
کشورهای مختلف جهان مواجه خواهند شد و افغانستان بیش 
از گذشته منزوی خواهد شد. طالبان باید دست به اقداماتی بزند 
تا افغانستان در انزوای بین المللی قرار نگیرد، افغانستان اقتصاد 
بسیار ضعیفی دارد، در تنگنای جغرافیای است و معیشت این 
کشور به همین دلایل متاثر از ناامنی هاست. این یک واقعیت 
است که طالبان بر اساس یک ایدئولوژی مشخص وارد کارزار 
حکومتداری شد و دنبال حکومت سازی از نوع ایدئولوژی طالبان 
است. در دنیای امروز که همه به دنبال رعایت حقوق بشر هستند 
و موضوع جهانی سازی مطرح است، رویکردهای طالبان تنها 
متناسب با بخشی از جمعیت افغانستان است و بخش عمده ای 
از افغانستان اساسا این نوع حکومت را قبول ندارند. اگر طالبان 
از شعارهای فراگیر عدول کند و بدون توجه و نگاه به دیگر اقشار 
جامعه حرکت کند، قطع به یقین دچار چالش و تنش های 
اجتماعی خواهد بود. همچنین در ادامه مردم مانند دوران اشرف 
غنی و کرزای دائما در درگیری و در سایه ناامنی زندگی می کنند. 
یک مشکل جدی برای افغانستان اینکه مردم آن سال هاست 
انتظار دارند ثباتی ایجاد شود تا در سایه آن، حداقل معیشت 
مردم تامین شود. به نظر می رسد اگر طالبان یک رویکرد جهانی 
با نگاه بین المللی به تشکیل حکومت نداشته باشند و در رعایت 
حقوق همه اقشار و گروه ها مخصوصا ازبک ها و هزاره ها نکوشد 
با چالش جدی مواجه خواهد بود و در نتیجه سرنوشت طالبان 

مانند اشرف غنی، کرزای و خود طالبان در گذشته خواهد بود.

طالبان نزدیک به شکستی دیگر

آرمان ملی- حمید شجاعی: 
با انتخاب محسن رضایی دبیر سابق 
به  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع 
جمهور  رئیس  اقتصادی  معاونت 
انتظار می رفت که وی از دبیری مجمع 
تشخیص مصلحت استعفا دهد و این 
پست پس از ۲0 سال شخص جدیدی 
را در خود ببیند. در این راستا حتی 
گمانه زنی های فراوانی صورت گرفت. 
چنانکه عده ای معتقد بودند احتمالا 
علی لاریجانی که در سمت مشاورت 
مقام معظم رهبری و مسئول پرونده 
قرارداد ایران و چین است و سابقه 
حضور در پست های مختلف را داشته 
به عنوان دبیر مجمع انتخاب شود، 
اما بسیاری این تحلیل را رد کردند 
چراکه با یکدست شدن ارکان حاکمیت 
در نوع رویکرد و عملکرد لاریجانی 
چندان همخوانی با سایرین ندارد و 
نمی تواند در کنار آنها قرار بگیرد. اما 
پس از وی همه نگاه ها به سمت سعید 
جلیلی دبیر سابق شورای عالی امنیت 
ملی رفت. عده ای بر این باور بودند که 
جلیلی که هم اکنون نیز عضو مجمع 

است، می تواند با شناخت کافی از 
کارکردهای مجمع در پست دبیری 
مجمع به خوبی عمل کند. این در 
حالی است که جلیلی نیز مثل محسن 
رضایی از مخالفان اصلی پیوستن 
ایران به FATF است و انتصاب فردی 
برای دبیری مجمع تشخیص، بی شک 
ارتباط مستقیم با سیاست و راهبرد 
دولت و حکومت با بحث مذاکرات 
و برداشتن تحریم ها خواهد داشت. 
برجامی  نظرات ضد  با  لذا جلیلی 
دبیر مجمع تشخیص  نمی توانست 
شود. روز گذشته مقام معظم رهبری 
در خواست استعفای محسن رضایی 

از دبیری مجمع را پذیرفت. 
  دبیر جدید مجمع

ساعاتی پس از پذیرش استعفای 
محسن رضایی از سمت دبیری مجمع 
تشخیص مصلحت نظام توسط مقام 
معظم رهبری؛ رئیس مجمع، فرد 
دیگری را به جانشینی وی برگزید.  
آملی  ...صادق  آیت ا راستا  این  در 
از خدمات  تقدیر  لاریجانی ضمن 
ارزشمند محسن رضایی، با صدور 

حکمی،  محمدباقر ذوالقدر را به سمت 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
منصوب کرد. در حکم دبیر جدید 
مجمع آمده است: با عنایت به استعفای 
دبیر محترم مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، جناب آقای دکتر محسن رضایی 
دامت توفیقاته که طی سالیان متمادی 
خدمات ارزشمندی در این سمت 
داشته اند و تشکر از زحمات بی دریغ 
. از  . . ایشان، جنابعالی را که بحمدا
شخصیت های انقلابی، صاحب فکر 
و دارای تجارب ارزشمند اجرایی 
می باشید، حسب ماده ۳ آیین نامه 
مجمع تشخیص و تأیید رهبر معظم 
انقلاب اسلامی مدظله العالی، به عنوان 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
منصوب می نمایم. امید است به فضل 
الهی و با اهتمام و سعی بلیغ در انجام 
وظایف محوّله در دبیرخانۀ مجمع و 
سایر وظایف مرتبطه، در پیشبرد امور 

موفق باشید. 
 ذوالقدر کیست؟

محمدباقر ذوالقدر برای عموم افراد 
جامعه شاید فردی کمتر شناخته 

شده باشد که از معاونت قوه قضائیه 
تا معاونت وزارت کشور و... را تجربه 
کرده است. در سوابق ذوالقدر حضور 
هشت ساله در معاونت و قائم مقام سپاه 
پاسداران را می توان مشاهده کرد. 
وی همچنین در دولت نهم در سمت 
معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور 
در دوره مصطفی پورمحمدی حضور 
داشت که در سال ۸6 برکنار شد. در 
همان زمان روابط عمومی وزارت کشور 
اعلام کرد: چون سردار ذوالقدر با حکم 
فرمانده کل قوا و در سمت جانشین 
فرماندهی کل سپاه فعالیت داشت، 
با کسب مجوز از مقام معظم رهبری 
در سمت جدید منصوب شده است. 
معاون راهبردی و همچنین حفاظت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه را درکارنامه دارد. ذوالقدر 
معاون راهبردی قوه قضائیه از 1۳۹1 
تا 1۳۹۹ و همچنین معاون حفاظت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
قوه قضائیه از 1۳۸۹ تا 1۳۹1 بوده 
 است که روز گذشته به دبیری مجمع 

تشخیص مصلحت نظام منصوب شد.

»آرمان ملی«  از یک انتصاب جدید در مجمع گزارش می کند:        

سرداری دیگر جانشین محسن رضایی    
 محمد باقر ذوالقدر دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام شد

شهریار حیدری 
عضوکمیسیونسیاستخارجیمجلس

  رئیس قوه قضائیه:

خدمات قضایی باید با ارزانترین قیمت به مردم ارائه شود
 تاکید بر رفع مشکلات ایرانیان خارج از کشور


